
У 72-м нумары ў 
артыкуле “Фотафакт” 
“Крывінка” звярнула 
ўвагу на тое, што каля 
дома №3 па вуліцы 
Пушкіна паламаная ага-
роджа кветніка. Праз 
нейкі час у рэдакцыю 
патэлефанаваў муж-
чына. Цягам добрых 15 
хвілін ён даводзіў, што 
тэма ў артыкуле ўзнята 
няправільна. Маўляў, 
асабіста ён агароджу 
не ламаў і яе раман-
таваць не збіраецца. 
З яго слоў, агароджу 
паламалі РЭСаўцы, 
калі вясной валілі тут 
дрэва. Вось яны няхай 
яе і рамантуюць.

Ну што ж, мо мужчы-
на і меў рацыю, няхай 
РЭСаўцы рамантуюць. 
Але прайшло амаль 
паўгода, а агароджа 
стаіць паламанай. Калі 
было дакладна вя-
дома, што вінаватыя 
РЭСаўцы, трэба было 
б напісаць ім пісьмо, 
дзе ўказаць факты 
прычыненай шкоды і 
папрасіць паправіць 
становішча. Пакуль жа 
тая паламаная агарод-
жа з’яўляецца моцным 
выхаваўчым факта-
рам. Бо кожны дзень 
паўз яе ходзяць людзі, 
дзеці, школьнікі. Усе 
яны бачаць тую бязга-

спадарчасць і паступо-
ва прывыкаюць да яе. 
Недзе ў падсвядомасці 
ў іх закладваецца 
ўстаноўка: “Нічога ж 
страшнага няма. Ней-
кая там крыху пала-
маная агароджа”. І па 
жыцці ўсе яны паня-
суць гэту ўстаноўку, не 
рэагуючы не толькі на 
падобныя дробязныя 
факты, але і на больш 
сур’ёзныя. Прыкла-
дам, не спыняць тых, 
хто будзе ламаць дрэ-
ва, ці брыдкасловіць 
і г.д. Такая пазіцыя 
няўмяшання прывыч-
ная для сённяшняй 
Беларусі і вельмі не-

бяспечная. Яна, як мы 
бачым, паспяхова пры-
жылася ў нас і дае свой 
плён. Мы прывыклі да 
абыякавасці, і менавіта 
таму нас не трыво-
жаць справы, якія нас 
не датычацца. Мы не 
толькі апалітычныя, 
але нават дапаможам 
выгарадзіць таго, хто 
сапраўды нанёс шко-
ду і павінен за тое 
адказваць па законе. 
Наша абыякавасць да 
ўсяго, што нас непас-
рэдна не датычыцца, 
наш галоўны вораг. 
Дарэмна думаць, што 
калі зменіцца першы 
Прэзідэнт, беларус 

адразу стане іншым і 
лепшым. Некалі гэта 
адбудзецца, але пра-
цэс той вельмі пра-
цяглы. Скароціцца ён 
толькі тады, калі рэа-
гаваць на кожны выпа-
дак нядбальства. 

Увогуле, нацыя, 
якая співаецца, 
чый галоўны атры-
бут паўсядзённасці 
– бутэлька гарэлкі, 
н я з д о л ь н а я 
самаразвівацца. Пала-
маны метр агароджы 
пад носам паўсотні 
чалавек цягам паўгода 
таму сведкай.

Г.Мікалаеў.
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”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.
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Пазіцыя

Засумавала ўсё, што сэрцу блізка,
вятры іначай, жаласна гудуць...
Мову маю, быцам дзіця з калыскі,
бы маці родную, прадчасна ў дол 
кладуць...

Сум па дарогах, па галлі вярбовым,
сум у вачох, трывожны болю цень...
Ўжо не смяецца, толькі хмурыць 
бровы
бяссонечны наш беларускі дзень.

Ёсць саранча, што аб’ядае дрэвы,
і буры, здольныя з зямлёю ўсё 
зраўняць...
За што табе, мой ціхі Краю спеўны, 
з грудзей магутных душу вырываць?

Наш вечны зніч, ручво крыві гара-
чай,
бурліш дняпроўскай хваляй праз 
вякі,
з табой жывём, з табой нас свет 
убачыў,
са слоў тваіх паэты ўюць вянкі.

Мова  мая, наш чысты твар 
нявінны,
з табой не ўстыд нам выйсці да 
людзей,
падбітая у родных каляінах,
прыдушана ля матчыных грудзей...

Без крыўд чужых, а з крыўдамі сваімі, 
прачыстая, гатовішся на крыж, 
патоптана, распятая чужымі,
малітваю на вуснах нам дрыжыш.

Мы стаімо, Пятры і Магдалены,
Пілаты рукі вымылі ў крыві...
Мова мая, народу скарб нятленны, 
мова мая, ўваскросні і жыві!

Ларыса Геніюш.

Мая мова 
Нягледзечы на тое, што сёлета 

9-га жніўня споўнілася 100 гадоў 
з дня нараджэння Л.Геніюш, 

гэты год у Беларусі не быў аб’яўлены го-
дам Геніюш. Больш таго, яе творы ў сучас-
ных беларускіх школах не вывучаюць. І 
нават многія настаўніцы беларускай мовы 
і літаратуры маюць смутнае ўяўленне пра 
яе жыццё і творчасць. 

“Крывінка” дае кароценькую 
інфармацыю пра паэтку. 

Ларыса Міклашэвіч нарадзілася 9-га 
жніўня 1910-га года на хутары Жлобаўцы 
Гарадзенскага павета. У 1935-м год-
зе яна бярэ шлюб з Янкам Геніюшам, 
выпускніком медычнага факультэта Кар-
лавага універсітэта ў Празе. Туды ж Ла-
рыса пераязджае праз два гады на сталае 
месца жыхарства. Талент паэткі напоўніцу 
раскрыўся ў Залатой Празе напрыканцы 
30-х – пачатку 40-х гадоў. Тут яна друку-
ецца на старонках газеты “Раніца”, якая 
адрасавалася палонным беларусам. Пас-
ля захопу Польшчы (1939) іх налічвалася 
ў Эўропе каля 70 000 чалавек. У Празе ў 
1942-м выходзіць першая кніга паэткі “Ад 
родных ніў”. Лёс падараваў ёй магчымасць 
блізка сысціся з людзьмі, якія захавалі 
незалежніцкія ідэалы Беларускай Народ-
най Рэспублікі. 

27-га чэрвеня 1944-га паэтку змусілі 
прыняць удзел у Другім Усебеларускім 
Кангрэсе, які адбыўся у Менску перад 

яго вызваленнем ад немцаў. Менавіта 
гэта стала галоўным абвінавачваннем 
супраць Геніюш, калі КГБ СССР прымусіла 
чэхаславацкія ўлады пазбавіць яе гра-
мадзянства і выгнаць за межы краіны. 
7-га лютага 1949-га года Вярхоўны Суд 
Беларусі абвясціў вырак: 25 гадоў заня-
волення. Сем бясконцых марозных гадоў 
Ларыса Геніюш насіла арыштанцкі бушлат 
з нумарам 0-287. Але дух паэткі застаўся 
нязломным.

“Крывёй напоўніліся поймы рэк,
бурліць адчаем слёз людокіх разводдзе.
Гляджу на свет. Я – лагернік, я– зэк,
засуджаны на мукаў чвэрцьстагоддзя.

На вуснах песня, мой апошні дых,
цяплом з-пад сэрца словы саграваю,
жывая я яшчэ сярод жывых,
ў душы маёй і Беларусь жывая!”

Пяснярку вызвалілі ў 1956-м. Яе апошнія 
27 гадоў жыцця ў Зэльве праходзілі пад 
нядрэмным наглядпм КГБ, хаця Геніюш 
не прыняла савецкага грамадзянства. 
Па смерці мужа, які працаваў фельчарам 
у раённай паліклініцы, ёй прызначылі 
мізэрную пенсію. Побач у замежным Бе-
ластоку рос з 12-ці гадоў без бацькоў 
сын Юрка, але маці паехаць туды не 
дазвалялі. 

Паэтка была не адзінокая. Сотні лістоў 
з розных куткоў зямлі спяшаліся штогод 

у гэта заходнебеларускае мястэчка. Сотні 
лістоў з Зэльвы адляталі ў далёкія выраі. 

У 1963-м годзе яе паслялагерныя вершы 
здолелі прабіцца на старонкі афіцыйнай 
перыёдыкі – у часопісе “Полымя”. Напры-
канцы 60-х выйшла ў свет яе першая на 
Радзіме кніга вершаў “Невадам з Нёма-
на”, рукапіс якой рэдагаваў У.Караткевіч. 
Толькі ў 1990-м, ужо пасля смерці паэткі, 
у часопісе “Маладосць” упершыню былі 
апублікаваны ўспаміны Л.Геніюш – “Спо-
ведзь”. Пачытайце іх. Сёння яны павінны 
быць у кожным доме. Гэта – падручнік 
чалавекалюбства і своеасаблівы катэхізіс, 
па якім можна пасвячаць у беларусы, 
выхоўваць патрыётаў і змагароў супраць 
тыраніі і здзеку над асобай і народам. 
Тут ёсць толькі праўда, часам балю-
чая і жахлівая. Думаецца, менавіта таму 
творчасць Геніюш і замоўчваецца сёння 
афіцыйнымі ўладамі, бо яны адчуваюць 
падабенства ў тагачасных метадах “пра-
цы” з Л.Геніюш у савецкія часы са сваімі 
метадамі сёння.

Г.Станкевіч.

•	 Каб	 атрымліваць	 кож-
ны	 нумар	 газеты	 «Крывінка»	
паведаміце	рэдакцыі	аб	гэтым	
–	зрабіце	бесплатную	падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	бясплатныя	абвесткі	
чытачоў	 выдання.	 Дзеля	 раз-
мяшчэння	 абвесткі	 запоўніце	
купон	або	патэлефануйце	ў	рэ-
дакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	 спажыўца,	 працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 пара-
ды	 па	 абароне	 права	 і	 пошуку	
бясплатных	 юрыстаў.	 Звяр-
тайцеся	 на	 адрас	 газеты	
«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	 запрашае	 да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	 грамадзян.	 Вашы	 навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзяка.	
Словам,	сувенірам.

Аб’явА

У сувязі з праблемай раз-
мяшчэння газеты “Крывінка” 
на партале http://haradok.
belarda.org/  наша газета ста-
ла будзе размяшчацца на пар-
тале http://kamunikat.org/ , 
дзе зацікаўленыя грамадзя-
не могуць яе спампаваць са 
старонкі: http://kamunikat.
org/kryvinka.html , што у ка-
талагу “Пэрыёдыка” для далей-
шага выкарыстання. 

ЛарыСа Геніюш

на 78-м годзе жыцьця пасьля 
цяжкой хваробы пакінула гэты 
сьвет віцебская апазыцыянэрка 
алена Залеская.

Алена Залеская ў пачатку 2000-х 
кіравала гарадзкой, а потым аблас-
ной арганізацыяй АГП. Пад яе 
кіраўніцтвам праходзілі шматлікія 
“Ланцугі неабыякавых людзей”, 
калі дзясяткі людзей выходзілі 
ў цэнтар Віцебску з партрэтамі 
зьніклых Юр’я Захаранкі, Віктара 
Ганчара, Анатоля Красоўскага, 
Зьмітра Завадзкага.

Міліцыянты неаднаразова 
затрымлівалі Алену Залескую, суды 
абкладалі пенсіянэрку штрафамі.

Алена Залеская была выдатнай 
краўчыхай, добра вязала. А яшчэ 

яна шыла бел-чырвона-белыя 
сьцягі для віцебскіх актывістаў. І 
самы першы бел-чырвона-белы 
сьцяг, які залунаў над Віцебскам у 
1991-м годзе, быў таксама пашыты 
яе рукамі.

Менавіта Алене Залескай на-
лежыць вынаходніцтва бела-
чырвона-белых шалікаў, якія 
актывісты выкарыстоўвалі ча-
сам замест сьцягоў, адзяваю-
чы на розныя акцыі. Віцебская 
міліцыя бывала ў разгубленасьці, 
бо пакараць за элемэнт адзень-
ня падавалася недарэчным. Але 
каралі і за гэта.

Старэйшая віцебская апазыцыя-
нэрка ўзгадавала дзьвюх дачок, 
якія ўжо даўно маюць свае сем’і і 

жывуць у ЗША. Разьвітацца з маці 
змагла прыехаць толькі адна. 
Апошняй воляй памерлай было, 
каб яе абавязкова пахавалі ў тым 
самым бел-чырвона-белым шаліку, 
у якім яна хадзіла на акцыі, у суды і 
на сустрэчы з аднадумцамі. 

Паводле “радыё Свабоды”.

Ня стала Алены Залескай 
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Гэта – адзінае 
п р а д п р ы е м -
ства ў нашым 

раёне, якое абслугоўвае 
г р у з а п е р а в о з к і 
пасажыраў. А, як вядома, 
любая манаполія вядзе ў 
рэшце рэшт да праблем, 
што збіраюцца. Існуюць 
яны і ў гэтай арганізацыі. 

Я пагутарыў з 
некаторымі кіроўцамі 
аўтакалоны. Усе яны ў 
адзін голас скардзяцца на 
нізкую зарплату на прад-
прыемстве. Такія ж заробкі 
ў рублях яны мелі яшчэ 
чатыры гады таму, і з таго 
часу ніхто з кіроўцаў бо-

лей атрымліваць не стаў. А 
што такое 800 000 рублёў 
сёння? Чатыры гады таму 
гэта было 400 даляраў, а 
сёння і на трыста не пацяг-
не. А таму чалавек з такім 
заробкам мусіць займац-
ца яшчэ якойсьці справай, 
а для таго патрэбен воль-
ны час, якога так бракуе 
кіроўцам аўтобусаў. Нека-
торых нізкі заробак можа 
падштурхнуць да спро-
бы пажывіцца за кошт 
пасажырскіх білетаў. І тое 
можна зразумець: хочац-
ца пажыць па –чалавечы, 
а за работу плоцяць гра-
шы. Хаця адміністрацыя 

з гэтым змагаецца ўсімі 
сродкамі: кантралюе, 
ловіць парушальнікаў з 
засады.  

А.С.Гушча, начальнік 
Б е ш а н к о в і ц к а й 
аўтакалоны №24, пра-
цуе тут першы год. Гэта 
кіраўнік новай хвалі, мала-
ды і ініцыятыўны. Да апош-
няга часу ён ўзначальваў 
Бешанковіцкую каму-
нальную гаспадарку. 
Аўтакалона для яго – 
чарговая ступенька ў 
кар’ернай лесвіцы. На-
ступнай, думаецца, будзе 
ступенька старшыні рай-
выканкама, не ніжэй. І ён 

даб’ецца гэтага, некалі 
паедзе ў нейкі раён, каб 
праводзіць у жыццё ды-
рэктывы Прэзідэнта. З 
адміністратыўнымі ды 
каманднымі метадамі 
сп.Гушча знаёмы як най-
лепш. А вось у сваім ка-
лектыве аўтакалоны 
многія дзеянні новага 
кіраўніка ацэньваюцца 
падначаленымі неадназ-
начна. Здаецца, правод-
зяцца розныя маніторынгі, 
вывучаюцца патокі 
пасажыраў, а расклад для 
кіроўцаў складзены сёння 
не вельмі спрыяльны. Ёсць 
нават адзін дзень, калі 

вадзіцелі не маюць часу, 
каб паесці. Калі пра тое 
яны сказалі начальніку, 
ён прапанаваў кіроўцам... 
купляць бананы. То бок, 
ён меў на ўвазе, што імі 
зручна перакусваць на 
хаду. Гісторыя не вельмі 
смешная, а калі гэта жарт, 
то зусім няўдалы. 

Гэты артыкул 
“Крывінка” друкуе 
зусім не для таго, каб 
пакпіць, пасмяяцца з не-
кага. Наадварот. І ў ме-
жах адміністратыўна–
каманднай сістэмы 
можна многае зрабіць 
цывілізава. Хацелася б, 

каб тыя з кіраўнікоў раё-
на, хто прачытае яго, 
адрэагавалі правільна. 
Трэба знаходзіць магчы-
масць падвышаць заробак 
не толькі адміністрацыі, 
як гэта ў нас робіцца за-
звычай, але і шараговым 
кіроўцам. Чалавек за 
рулём, які вязе дзесяткі 
пасажыраў, павінен мець 
галаву не абцяжараную 
іншымі клопатамі. Толькі 
тады ёсць гарантыя, 
што ягоныя пасажыры 
шчасліва даедуць да мес-
ца прызначэння. 

Г.Станкевіч.

аўтакаЛона №24

У калгасе “20-ты з’езд КПСС” я адпрацаваў 
аграномам шэсць гадоў. Прыходзілася бы-
ваць у розных сітуацыях, але гісторыя пра 
півавараны ячмень вартая таго, каб пра яе 
распавесці. Бо яна паказвае, як адзін чалавек, 
калі ён працуе на сваім месцы і мае творчае 
мысленне, можа вырашыць здавалася б невы-
рашальную сітуацыю.

“20-таму з’езду” быў даведзены план зда-
чы піваваранага ячменю. Але выканаць яго не 
ўяўлялася магчымым. Бо ўвесь ячмень, на які 
афармляліся паперы, нібыта ён півавараны, 
пры аналізе на прыёмным пункце ў Віцебску 
аказваўся з пахам няспаленых нафтапрадуктаў. 
Карацей кажучы, ён меў пах саляркі. Колькі ні 
білася інжынерная служба, колькі не мяняла 
фарсункі, дабіцца поўнага згарання паліва на 
барабаннай сушылцы не выпадала. А наполь-
ныя сушылкі былі занятыя, бо на іх рыхтавалі 
насенне. М.П.Краўчанка, старшыня калгасу, 
ужо змірыўся, што план па піваваранаму ячме-
ню застанецца нявыкананым. А таму не вельмі 
паверыў, калі я прапанаваў яму яшчэ адзін ва-
рыянт. Але ўсё ж згадзіўся паспрабаваць.

Камбайны былі накіраваны на абсалютна 
чысты ад пустазелля ўчастак ячменю і дакладна 
адрэгуляваны. На тое ж поле былі накіраваны 
і машыны цэнтравывазу, якія загружаліся 
наўпрост з–пад камбайнаў. З першай машы-
най на прыёмны пункт мы адправіліся ўдвух са 
старшынёй. Пасля таго, як аналізы зерня былі 

ўзяты, я прывычна запытаў лабарантку: 
–Ну што, зноў пах нафтапрадуктаў?
–Не, на гэты раз няма, – здзіўлена адказала 

тая. –Толькі засмечанасць некалькі павыша-
ная, але ў межах дапусцімай. 

Мы святкавалі перамогу. Мала таго, што 
закрываўся план па півавараным ячменю. Мы 
ж эканомілі вялікія грошы на дапрацоўцы зер-
ня. Яго не трэба было грузіць–перагружаць і 
сушыць. З таго часу мы практыкавалі падоб-
ную схему ўборкі не толькі на півавараным 
ямені. Я нават выпрацаваў сваю тэорыю і 
практыку ўборкі. Сутнасць яе была такая. 
Калі камбайны выгнаць у поле на некалькі 
дзён раней, чым неабходна, то ўсю ўборку 
прыходзілася ўбіраць сырое няспелае зер-
не, па многу разоў перапускаючы яго праз 
сушылкі. Горы такога зерня дымяцца звычай-
на на зернетаках, стрымліваючы тэмпы ўборкі. 
А варта было мець вытрымку на 3-5 дзён і 
выйсці ў поле на спелую збажыну. Тады ўся 
ўборка пераўтвараецца ў суцэльную радасць 
не толькі для агранома, але і для інжынернай 
службы. Бо на спелым зерні камбайны прак-
тычна не ламаюцца.

 Але супраць такой стратэгіі выступае РВК, 
бо ягоная “папіхачовая” функцыя пры такіх па-
дыходах паказвае ўсю яго непатрэбнасць. Усё 
тое і прывяло аднойчы да канфлікуту са стар-
шынёй РВК і майго звальнення.

Г.Станкевіч.

УЗаеМаадноСіны ў каЛектыВе

“Крывінка” правяла расследванне, 
наконт спаленай напрыканцы чэрвеня 
каля Крывінскага шлюзу скірды саломы. 
Як удалося ўстанавіць з розных крыніц, 
зроблена тое было ... па загаду кіраўніка 
вобласці, самога А.Косінца. Гэта ён даў 
такую ўстаноўку: маўляў, салома павінна 
знікнуць з поля да “Славянскага базару”, 
а якім чынам – гэта яму ўсё роўна. Дума-
ецца, “парада” ўбраць салому была вы-
дадзена ў такой ультыматыўнай форме, 
а тэрміны былі так жорстка вызначаны, 
што выканаўцы не спыніліся нават перад 
яе спальваннем. Ці апраўдвае падобная 
ўстаноўка вышэйстаячага чыноўніка 
здзейсненае злачынства? Думаецца, не. 
Каму замінала тая салома? Хто, акрамя 
як з Прэзідэнцкага верталёта, мог яе 
ўгледзець? 

Зараз у раёне ўпарта мусіруюцца чуткі, 
што Косінец ідзе ў Мінск на падвышэнне, 
а яго месца займе адзін з прэзідэнцкіх 
сыноў. Не будзем абмяркоўваць другую 
частку чутак, а вось першая прымушае 
задумацца. Мусіць, у чыноўніка ёсць жа-
данне трапіць зноў у сталіцу і пры тым 
немалое. Вось і прыходзіцца аддаваць 
“непапулярныя”распараджэнні, каб не 
апынуцца ў катэгорыі “невыяздных”. 
Праўда, Аляксандр Рыгоравіч не вельмі 
любіць выскачак, то бок людзей, якія 
пераўзыходзяць яго самаго па інтэлекту. 
А Косінец, здаецца, якраз належыць да 
гэтага класа.

Такіх цяперашні кіраўнік Беларусі 
стараецца саслаць кудысьці на перыфе-

рыю, трымаць на адлегласці, каб даць 
ім зразумець, што далейшы кар’ерны 
рост цалкам залежыць толькі ад аднаго 
чалавека. А таму “Крывінка” асмеліцца 
спрагназаваць, што спадару Касінцу 
прыйдзецца яшчэ папрацаваць на 
Віцебшчыне не адзін год. Хіба што неар-
дынарныя падзеі звязаныя з выбарамі 
змусяць Прэзідэнта разыграць нейкую 
яму вядомую карту.  

І ўсё ж, сыдзе Косінец у Менск або 
застанецца ў Віцебску, даваць указанні 
наконт падпала саломы ён не меў пра-
ва. Дарэчы, спалілі не толькі салому. Як 
сведчаць механізатары з таго ж “Навата-
ра”, спалілі і рэшту скірды сена, што ля-
жала на полі на мяжы СП “Наватар” і СП 
імя Каранеўскага. 

Наша рэчаіснасць сведчыць, што 
спальванне саломы не самае страш-
нае злачынства. У Беларусі ў 1999-м – 
2000-м г.г. прапала некалькі палітыкаў, 
бізнесоўцаў і карэспандэнт АНТ (Ганчар, 
Захаранка, Красоўскі, Завадскі), але дзе 
яны – невядома і сёння. Тое, што загад 
на іх знішчэнне сыходзіў з найвышэй-
шых эшалонаў улады, сёння ведаюць 
усе. На гэтым фоне спальванне сало-
мы – нявінная дзіцячая гульня. І тым не 
менш, гэта – яшчэ адзін цвік у дамавіну 
адміністратыўна–каманднай сістэмы. 
Якая не спыняецца ні перад чым, каб 
прадоўжыць сваё існаванне. Але дні 
якой ужо дакладна злічаныя.

Г.Станкевіч.

У аўторак 3-га жніўня як заўсёды а 
восьмай раніцы пытаю ў дзяжурным 
чорны хлеб без цаляфанавай абгорткі. 
“Няма ў наяўнасці. Але мы замаўлялі”, – 
апраўдваецца прадавачка. Я бурчу не-
шта пад нос пра кнігу скаргаў і выходжу 
на вуліцу. Думаю сабе, калі ня будзе і ў 
спецыялізаваным, то трэба схадзіць у РВК, 
няхай бы прынялі нейкія меры. 

Каля хлебнай крамы прыпаркаваць 
ровар недзе, бо стаянка для іх знаходзіцца 
каля старога ўваходу. Пасунуць яе на 
паўсотні крокаў далей каманда, мусіць, не 
паступала. 

На шчасце, у краме незагорнуты 
хлеб ёсць у наяўнасці. Яго толькі вы-
гружаюць, як і належыць па графіку а 
палове дзевятай. Тры прадавачкі суму-
юць, ганяюць восаў, невядома адкуль 
сюды прыляцеўшых, і млеюць ад жары. 
Сапраўды, у памяшканні, нягледзячы на 
раніцу, вельмі душна. “Дзе ж вашы канды-
цыянеры”, – пачынаю я сваю размову. “Ля-
жаць другі тыдзень пад вуглом, некаму 
ўсталяваць. Але мы да спёкі прывыкшыя”, 
– жартуюць прадавачкі. 

Яны працуюць у часова прыстаса-
ваным пад хлебную краму памяшканні. 
За дашчатай перагародкай у  старой 
краме двое будаўнікоў вядуць рамонт, 
усталёўваюць турнікет. На маё пытанне 
наконт заробкаў у два мільёны, шчыра 
смяюцца. “А семсот тысяч не хочаш?” Пра 
тое, што па тэлевізары даўно ўжо даюць 
па два–два з паловай яны ведаюць і дада-
юць, што гэта толькі для адміністрацыі. 

Адміністрацыя райпо шчыра 
клапоціцца пра пакупнікоў, пра тое свед-
чыць новае абсталяванне, якое амаль 
што ўжо ўсталяванае. Гэта ў асноўным но-
выя паліцы для прадуктаў. Іх працягласць 
уздоўж сцен метраў 20–30. Тое, што 
прадуктаў у магазіне паболее, відавочна. 
Але ж, пэўна, давядуць і новыя планы 
прадажы, а таму заробак у прадавачак 
наўрад ці ўзрасце. Ды й з’явіцца новы 
клопат: куды збываць пратэрмінаваныя 
тавары. Бо попыт на большасць тавараў 
у райцэнтры невялікі. Народ купляе ў 
асноўным самае неабходнае: хлеб, цукар 
ды віно. 

М.Васільеў.

У хлебнай краме

ВУЛІЦА ІМЯ 
ЧАРНЯхОўСКАГА

ЗГарэЛа СаЛоМа

ПІВАВАРАНЫ ЯЧМЕНЬ Мо хто і ведае 
штосьці пра 
Івана Данілавіча 

Чарняхоўскага, пра чыю 
вуліцу я хачу вам паведаць, 
але некалькі маіх суразмоўцаў 
так і не ўспомнілі, як поўнасцю 
звалі героя. Хутка, калі адыдзе 
старэйшае пакаленне, мусіць, 
забудзецца і тое, з якой на-
годы яго імя нададзена гэтай 
вуліцы. А было б вартым увагі 
на плошчы перад магазінам 
на павароце на аўтабазу 
паставіць маленькі бюст ге-
роя. Няхай бы было памятнае 
месца.  

А вуліца тая шырокая, па-
добная на праспект. І пачы-
наецца яна, калі ў’язджаеш 
у Бешанковічы з паўднёвага 
усходу, магазінам “Восточ-
ный”. З процілеглага боку 
ідуць ліпавыя прысады. Мес-
ца тут вельмі прыгожае. Ма-
ленькае ўтульнае кафэ так 
і просіцца ў цянёк пад тыя 
ліпкі. А пра тое, што яно не 
будзе пуставаць, сведчыць 
вялікі жылы мікрараён, дзе 
пражывае больш тысячы 
жыхароў. А вось адпачыць, 
правесці некалькі гадзін у 
коле сяброў – тут няма дзе. Ну 

не цягнуцца ж у “Рандэву”, дзе 
заўсёды шмат наведвальнікаў 
і мала месца.

Праблемы вуліцы імя 
Чарняхоўскага тыя ж, што і 
ў яе суседзяў. Адсутнічаюць 
добрыя ходнікі. Тыя, што 
тут паклалі год ці два таму, 
не вытрымліваюць ніякай 
крытыкі. Пакуль мы жывём 
учарашнім днём, не толькі не 
эканомім грошы, наадварот, 
разбазарваем іх. Бо хто ж з 
гаспадароў дазволіць сабе 
праводзіць бясконцыя ра-
монты кожныя два–тры гады? 
Рабіць гарбатыя ходнікі з 
жалезабетоннымі слупамі за-
мест бардзюраў. 

Рэдкасцю каля дамоў па 
Чарняхоўскага з’яўляюцца 
і просценькія дзіцячыя 
пляцоўкі для гульні. Хаця мес-
ца для іхняй устаноўкі можна 
знайсці лёгка, але для гэтага 
трэба крыху пацясніць стаянкі 
персанальных легкавікоў. Яны 
ўтварыліся тут каля кожнага 
пад’езду і займаюць значную 
частку прылягаючай да дамоў 
тэрыторыі.

Апошнім часам на вуліцы 
з’явілася мноства крамаў, што 
не можа не радаваць. Тут жа ці 

паблізу знаходзіцца некалькі 
салідных фірмаў, кшталту 
ПМК–41 ці “Аграснаб”. Але 
з’ехаць з вуліцы, каб трапіць 
да крамы ці да фірмы, бывае 
праблематычна: да бальшыні 
вядуць ямы і калдобіны, як 
і паўсюль у райцэнтры. Псу-
юць выгляд і казарменныя 
пабудовы сельгастэхнікі і 
аграснабу. А там, дзе вуліца 
падыходзіць да цэнтру гора-
да, насупраць дома №6, ёсць 
цудоўная мясціна, адгарод-
жаная ад вуліцы высачэзным 
жалезабетонным плотам. 
За ёй пад кронамі бярозак 
схаваліся пустыя цыстэрны. 
Калі прыбраць тыя цыстэрны 
ды агароджу, воку адкрыец-
ца вельмі прыгожая мясціна, 
здольная стаць новым пар-
кам горада. Некалі так і будзе. 

Вельмі хочацца, каб 
нашы раённыя архітэктары 
і начальнікі хоць зрэдку 
прайшлі вуліцамі нашага го-
рада пешшу ці праехалі на 
ровары, каб стварыць у сваёй 
галаве вобраз горада, які яны 
мусяць пабудаваць, і дзе ўсім 
будзе добра.

Л.Паўлава.



Падставай для такіх 
спекуляцыяў сталі паводзіны 
вышэйшага кіраўніцтва Расіі ў 
адносінах да Лукашэнкі, якія 
пераканалі нават скептыкаў у 
тым, што, па-першае, крамлёўскі 
тандэм яўна стаміўся ад бела-
рускага лідэра, па-другое, што 
Масква сапраўды рэалізуе ў 
Беларусі ўласны палітычны пра-
ект, прычым упершыню — праз 
галаву Лукашэнкі.

Мэты гэтага палітычнага 
праекту досыць празрыстыя 
— «зафіксаваць» Беларусь у 
сферы расійскага палітычнага 
і эканамічнага ўплыву, (што 
Лукашэнка ўжо даўно не хоча 
гарантаваць, акрамя як за 
жалезныя гарантыі ўласнай 
палітычнай бяспекі) і адпаведна 
змінімізаваць кошты падтры-
мання ўласнай гегемоніі.

Аднак меркаваць, што Крэмль 
будзе вырашаць уласныя 
пытанні, змагаючыся з Лука-
шэнкам на старанна кантраля-
ванай ім псеўда-электаральнай 
арэне, даволі наіўна. Ані Пуцін, 
ані Мядзведзеў не збіраюцца 
быць спарынг-партнёрамі ў 
чарговай «элегантнай пера-
мозе.» Ды і не трэба ім ніякага 
«прарасійскага прэзідэнта» — 
адзін ужо быў, дакладней, і ёсць. 
Ім патрэбна прарасійская Бела-
русь — прарасійская структур-
на і інстытуцыйна, завязаная 
на Расію эканамічна, палітычна 
і вайскова так, што адтуль ніяк 
не вырвацца. У першую чаргу, 
зафіксаваць Беларусь — значыць 
легітымізаваць свае прэтэнзіі на 
зону ўплыву, асабліва калі ста-
рыя інструменты легітымізацыі 
(той жа саюз Расіі і Беларусі) 
замінаюць самому Крамлю і не 
шкодзяць далучацца да Усход-
няга партнёрства.

Першы акт такой легітымізацыі 
быў даволі мядзвежы. «Принуж-
дение» Беларусі да мытнага звя-
зу — адзін з прыкладаў, якім чы-
нам старыя знешнепалітычныя 
мэты Расіі дасягаюцца новымі 
метадамі.

Задачу адхілення Лукашэнкі, 
калі такая стаіць, тэарэ-
тычна можна было б вы-
рашыць дэстабілізацыяй 
унутрыэканамічнай і палітычнай 
сітуацыі да такой ступені, што 
няўгодны Крамлю кіраўнік про-
ста губляе рычагі кіравання 
дзяржавай. 

Рэалізацыя такога сцэнару 
на пачатку года ў Кыргызста-
не была дэманстрацыяй таго, 
што чакае нелаяльных Крам-
лю лідэраў. У гэтым сцэнары і 
свой палітычны стыль — не 
«ўлазячы» ў бойку наўпрост, 
Масква проста «стварыла 
ўмовы» для рэалізацыі па-
жаданага сцэнару. Аднак 
рэалізаваць кыргызскі сцэ-
нар у Беларусі за кароткі 
час немагчыма ды й не-
мэтазгодна. Беларуская 
эканоміка, нягледзячы на 
ўсе яе слабасці і абсурды, 
досыць трывалая, каб перы-
яд ад пачатку ціску да калапсу 
зацягнуўся на гады, а ад калап-
су да сацыяльнага выбуху — і 
то, невядома наколькі. А мес-
цазнаходжанне і геапалітычны 
кантэкст у Беларусі такія, што 
гэты часавы прамежак можа 
быць выкарыстаны тым жа Лу-
кашэнкам для таго самага раз-
вароту, які Расія зараз імкнецца 
прадухіліць раз і назаўсёды.

Дзейнічаць «па-мядзвежы» 
пад бокам у Еўропы — зна-
чыць правакаваць саму Еўропу 
да дзеянняў. Да таго ж, трэба 
ўлічваць, што чарговая атака 
Крамля на блізкае замежжа 
ажыццяўляецца (што нібыта 
вядзе да канфрантацыі з Заха-
дам) ў кантэксце высілкаў таго 
ж Крамля да мадэрнізацыі (якая 
вымагае хаўрусу з тым жа За-
хадам). Гэты парадокс — частка 
300-гадовай гісторыі Расіі, пра 
што мы тут не разважаем. Про-
ста зазначым — у сённяшнім 
сутыкненні Крамля з Лукашэн-
кам першы мае цудоўную маг-
чымасць легітымізаваць свае 
геапалітычныя памкненні «па 

еўрапейскіх стандартах».
Як? Сцэнар вельмі просты. 

Крэмль не ўлазіць наўпрост у 
прэзідэнцкую кампанію, але… 
па яе выніках менавіта Расія 
заяўляе ў поўны голас, што вы-
бары ў Беларусі не адпавядалі 
ніякім дэмакратычным і 
еўрапейскім стандартам, фак-
тычна пазбаўляючы кіраўніка 
Беларусі легітымнасці на 
ўсходнім фронце.

Можна толькі ўявіць, як 

такі крок «паставіць на вушы» 
заходніх гульцоў. АБСЕ, калі яе 
дапусцяць да назірання, калі і 
падзеліцца традыцыйна на «чэс-
ных» і «нячэсных» назіральнікаў, 
то гэтая мяжа ўжо пройдзе зусім 
не па мяжы былога СССР.

Што да ЕС, то брусельскай 
бюракратыі таксама давядзец-
ца хутка перапісваць падрых-
таваныя тэксты рэзалюцый пра 
«пэўны прагрэс, нягледзячы 
на ўсцяж наяўныя парушэнні». 
Карыстаючыся бяздзеяннем і 
нерашучасцю еўраструктураў, 
Масква можа захапіць лідэрства 
і фактычна вызначыць не 
толькі еўрапейскую палітыку 
да Беларусі, але і зрабіць сваю 
палітыку дэ-факта еўрапейскай. 
Стаміўшыся ад безвыніковага 
дыялогу, Брусель будзе толькі 
рады аддаць ініцыятыву ў 
надзеі, што хоць Масква здолее 
паўплываць і нешта змяніць.

Да таго ж, гэты крок будзе 
мець пэўныя наступствы і на 
ўнутрыпалітычным полі — 
прарасійская апазіцыя адразу 

набудзе вагу і папулярнасць. 
Зрэшты, дзейнічаць праз 
апазіцыю на гэтым этапе Крэмль 
усё роўна не будзе.

А што да беларускіх уладаў, 
тут поле для знешнепалітычнага 
манеўру ўжо не проста звужаец-
ца — яно знікае.

Уявіце сабе, што правакуецца 
чарговы газавы канфлікт нак-
шталт чэрвеньскага: Бруселю, 
Берліну і ўсім астатнім папуляр-
на тлумачыцца, што вентыль 

ім перакрывае нелегітымны, 
недэмакратычна абраны 
прэзідэнт. Бегчы плакацца 
на злую і агрэсіўную Расію 
ўжо будзе дакладна не да 
каго.

Што далей? Залежыць ад 
канкрэтных памкненняў 
Крамля і кіроўнага тандэму. 
Заўважым, што такі сцэнар 
не прывядзе да спынен-
ню гандлёва-эканамічных 

стасункаў з Расіяй — Лука-
шэнку апошнім часам у Крамлі 
і так амаль байкатуюць, а 
развіваць кантакты з бюракра-
тыяй на крок ніжэй у Маскве 
будуць толькі рады. Прываты-
зацыйныя здзелкі і кантракты 
будуць падпісвацца і надалей 
цалкам легітымнымі прэм’ерамі 
і міністрамі.

Галоўнае, што пры 
нелегітымным на Усходзе 
прэзідэнце Масква атрымлівае 
неабмежаваныя магчымасці 
наўпроставага ўплыву на белару-
скую бюракратыю. Перамоўная 
пазіцыя беларускіх уладаў у 
дачыненні з Масквой пры такім 
стаўленні да беларускага лідэра 
робіцца надзвычай слабай — 
чыноўнікі без палітычнага пры-
крыцця прэзідэнта апынуцца 
сам-насам з непамерна больш 
магутным апанентам.

Разлічваць што беларуская 
наменклатура будзе «бараніць 
незалежнасць» проста не-
разумна — наўрад ці знойд-
зецца і тузін яе прадстаўнікоў, 
для якіх яна прадстаўляе 
большую каштоўнасць, чым 

уласны інтарэс, — а ства-
раць зацікаўленасць у Маскве 
ўмеюць. 

Палітычны шантаж стане нор-
май узаемаадносінаў і, урэш-
це, метастазы наўпроставага 
ўплыву Крамля на ўладную 
машыну дасягнуць і самога 
кіраўніка дзяржавы. Спачатку 
прымусяць прызначыць патрэб-
нага прэм’ер-міністра. Потым — 
па канстытуцыі ў нас прэм’ер-
міністр у выпадку адстаўкі 
прэзідэнта… ну вы зразумелі. 
Карацей, вось вам і сцэнар на-
менклатурнага перавароту 
— але зусім не той, пра які дзе-
сяць год балбатала беларуская 
апазіцыя.

Чытачы ведаюць мае адносіны 
да расійскіх палітычных сцэнароў 
у Беларусі. Думаю, што калі ён 
раптам рэалізуецца, у Беларусі 
пабольшае толькі Расіі, а не сва-
боды і дэмакратыі (пераемнік 
проста скапіюе расійскія 
палітычныя інстытуты з правам 
апазіцыі выступіць у парламен-
це раз у год — дэмакратыя вы-
хадцу з лукашэнкаўскай эліты 
самому будзе не патрэбна). Але 
гутарка зараз не пра гэта, а хут-
чэй проста пра магчымыя вары-
янты развіцця падзеяў у краіне у 
ключавым палітычным сезоне.

Безумоўна, гэты сцэнар на на-
ступны год не адзіны магчымы 
— але ён падаецца цалкам ве-
рагодным. І нават калі ён пачне 
ажыццяўляцца — зусім не факт, 
што Лукашэнка «не выплыве».

Аднак, каб выплыць само-
му, яму прыйдзецца выходзіць 
з нашмат больш жорсткай 
ізаляцыі, чым тая, у якую яго 
заганялі санкцыі ЕС і ЗША. Трэ-
ба будзе прапанаваць нешта 
нашмат большае, каб ізноў 
зацікавіць заходніх партнэраў 
— а гэта значыць ўжо цалкам 
памяняць сістэму — што будзе 
нашмат больш складана, чым 
проста прыстойна правесці 
прэзідэнцкія выбары.

Віталь Сіліцкі, 
belinstitute.eu.

Лідэр Руху “За Сва-
боду” заклікае пры-
няць папраўку ў Вы-
барчы кодэкс, якая 
гарантуе прадстаўнікам 
кандыдатаў ўдзел у 
падліку галасоў.

Ліст Аляксандра 
Мілінкевіча адраса-
ваны старшыні Па-
латы Прадстаўнікоў 
Уладзіміру Андрэйчан-
ку.

А л я к с а н д р 
Мілінкевіч нагадвае ў 
сваім звароце, што ў 
краіне па-ранейшаму 
існуе постімперская 
пагроза страты 
незалежнасці. Каб 
абараніць суверэнітэт 

і развіваць эканоміку, 
краіне неабходна 
сістэмнае рэфарма-
ванне ў палітычнай, 
эканамічнай і са-
цыяльнай сферах. 
Галоўным партнёрам 
у пераўтварэннях, па-
водле лідэра Руху “За 
Свабоду”, можа і гатовы 
стаць Еўрапейскі саюз.

А л я к с а н д р 
Мілінкевіч заклікае 
праявіць волю да вы-
разных і маштабных 
пераменаў. Ён прапануе 
Палаце Прадстаўнікоў 
на пазачарговай сесіі 
7 верасня прыняць 
папраўку ў Выбарчы 
кодэкс, якая будзе га-

рантаваць кожнаму не-
залежнаму кандыдату ў 
прэзідэнты наяўнасць 
яго прадстаўнікоў у 
складзе выбарчых 
камісіяў усіх узроўняў. 

“Так робіцца ва ўсіх 
цывілізаваных краінах, 
нават у суседніх Украіне 
і Расіі. Гэта можа стаць 
першым крокам па 
д э м а к р а т ы з а ц ы і 
палітычнага жыцця. 
Сумленны і сумесны 
падлік галасоў – пе-
радумова прызнання 
выбараў за мяжой і 
даверу да іх вынікаў 
саміх беларусаў”, – 
падкрэслівае Аляк-
сандр Мілінкевіч.
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апошнім часам у апазіцый-
ных колах, гэтаксама як у 
расійскай і міжнароднай прэ-
се, актывізаваліся спекуля-
цыі наконт таго, хто будзе 
«крамлёўскім» кандыдатам на 
наступных прэзідэнцкіх выба-
рах у Беларусі. 

Аляксандр Мілінкевіч 
звярнуўся да Палаты 
прадстаўнікоў

СЛоВа За СЛоВа
У пятніцу кіраўнік Беларусі заявіў, што Дзмітрый 

Мядзведзеў не зусім сумленна перадае выказванні 
Лукашэнкі. У прыватнасці тыя, што датычылі 
абяцанняў прызнаць незалежнасць Паўднёвай 
Асеціі і Абхазіі.

«Я не хацеў бы дыскутаваць на гэтую тэму, проста 
расійскі калега нядобрасумленна выцягвае з кан-
тэксту пэўныя рэчы», — сказаў Лукашэнка.

«Ён толькі не сказаў другую частку, калі я яму 
сказаў: не праблема для Беларусі прызнаць Асецію 
і Абхазію, і сёння не праблема. Але я яму пералічыў 
тыя праблемы, якія ў сувязі з гэтым узнікнуць у 
Беларусі. Вы згодныя, у Беларусі будуць праблемы 
па лініі Беларусь-ЕС, па лініі Беларусь-Амерыка, 
па лініі Беларусь-СНД і гэтай далей? Мы даклад-
на на працягу двух месяцаў працавалі над гэтымі 
праблемамі і іх вычленілі — іх было паўтара дзесят-
ка прыкладна», — зазначыў Лукашэнка.

«Я сказаў Мядзведзеву, што гэта не праблема — 
прызнанне гэтых рэспублік, але вось праблемы: вы 
гатовыя іх узяць на сябе ў тым ліку і дапамагчы пе-
раадолець, калі раптам яны ўзнікнуць?» — сказаў 
беларускі кіраўнік.

Паводле яго слоў, Расія «аказалася няздольнай, 
або не захацела кіраўніцтва Расіі ісці на нівеляванне 
на ліквідацыю тых наступстваў, якія для Беларусі 
павінны былі ўзнікнуць».

Афіцыйнай рэакцыі Масквы на заявы Аляксандра 
Лукашэнкі доўга чакаць не прыйшлося.

Памочнік прэзідэнта РФ, Сяргей Прыходзька, праз 
некалькі гадзін пасля шчырых словаў Лукашэнкі ка-
ментуючы іх па просьбе журналістаў, перш за ўсё 
адзначыў, што «не Аляксандру Рыгоравічу казаць тут 
аб непаслядоўнасці». «Гэтая катэгорыя скарыстаная 
якраз у адносінах да яго (Лукашэнкі)», — упэўнены 
Прыходзька.

«Што тычыцца пытання аб прызнанні рэспублікай 
Беларусь рэспублікі Паўднёвая Асеція і рэспублікі 
Абхазія, то калі будзе такое жаданне, мы можам 
апублікаваць тую частку стэнаграмы паседжання 
АДКБ, у якой змяшчаюцца словы прэзідэнта Беларусі 
на гэтую тэму», — сказаў памочнік прэзідэнта Расеі.

«Можам апублікаваць і іншыя выказванні Аляк-
сандра Лукашэнкі, якія будуць даволі цікавымі як 
беларускай, так і міжнароднай грамадскасці», — 
дадаў Прыходзька.

Такой была афіцыйная рэакцыя Масквы на заявы 
Аляксандра Лукашэнкі наконт яго выказванняў 
па пытанні аб магчымасці прызнання Беларуссю 
незалежнасці Паўднёвай Асеціі і Абхазіі.

Кіраўнік Беларусі таксама выказаўся наконт 
расійска-амерыканскіх адносінаў і аб магчымасці ад-
даць будаўніцтва беларускай АЭС іншаму інвестару. 
Рэакцыі Крамля на гэтыя заявы пакуль не было.

ШТО РАСІЯ МОЖА НАСАМРЭЧ ЗРАБІЦЬ 
НА ПРЭЗІДЭНЦКІх ВЫБАРАх



В частности, в письме к Петкевич 
предлагается:

1. Отменить предельные наценки в 
объектах общественного питания второй 
(самой массовой) наценочной категории 
(для первой и высшей уже отменены).

2. Изменить систему присвоения на-
ценочной категории объектам обще-
ственного питания в стране.

В случае отмены предельных наценок 
в общепите она сама потеряет смысл. 
Особенно с учетом того, что планиру-
ется отменить лицензирование обще-
ственного питания. Взамен предлагаем 
создать отраслевую ассоциацию ресто-
ранов и кафе, предоставив ей функции 
на добровольной основе присваивать (и 
с установленной периодичностью пере-
подтверждать) уровень классности объ-
екта общественного питания – во многих 
развитых странах пошли именно по это-
му пути. Другими ее функциями могли бы 
стать проведение на договорной основе 
мониторингов соответствия действую-
щему законодательству деятельности 
предприятий общепита, обобщение и 
распространение передового опыта, 
формирование предложений в адрес ор-
ганов государственного управления по 
улучшению работы и т.д.

3. Предлагаем также отменить мини-
мальные ассортиментные перечни для 
объектов общественного питания раз-

личных наценочных категорий и форма-
тов. Жесткое закрепление государством 
минимального ассортиментного перечня 
приводит к обязанности производства 
блюд, не пользующихся спросом, повы-
шению рисков лишиться лицензии в слу-
чаях временного отсутствия той или иной 
продукции в продаже. 

4. В случае реализации пункта 1 созда-
ются реаль-
ные условия 
для упро-
щения бух-
галтерского 
учета и до-
кументообо-
рота в пред-
п р и я т и я х 
обществен-
ного питания. Считаем необходимым не-
замедлительно это сделать. 

5. Для стимулирования развития 
микро-предприятий, в том числе малых 
объектов общественного питания (в том 
числе придорожного сервиса) предла-
гаем увеличить сумму предельной вы-
ручки предприятий, применяющих упро-
щенную систему налогообложения без 
уплаты НДС до 2 миллиардов рублей в 
год. Существующий предельный размер 
выручки не позволяет многим микро-
предприятиям выйти на уровень рен-
табельности, позволяющей расширять 

(часто поддерживать существующий) 
бизнес, а переход на обычную систему 
уплаты налогов значительно повышает 
себестоимость производства и связан-
ные с этим риски.

6. С целью снижения себестоимости 
сырья упростить документооборот при 
осуществлении закупок сырья для соб-
ственного производства у физических 

лиц, фермер-
ских хозяйств 
и индиви-
д у а л ь н ы х 
предприни-
мателей за 
н а л и ч н ы й 
расчет.

7. С целью 
с тимулиро-

вания развития объектов придорожно-
го сервиса приравнять условия их хо-
зяйственной деятельности, имеющиеся 
льготы к деятельности субъектов хозяй-
ствования, расположенных в сельской 
местности. В малых городах сегодня на-
лог по упрощенной системе налогообло-
жения составляет 5%, а для предприятий, 
осуществляющих услуги придорожного 
сервиса (часто вдали даже от деревень) и 
зарегистрированных в крупных городах 
-8%.

8. Принять нормативный правовой акт, 
запрещающий сотрудникам ГАИ осущест-

влять проверку на дорогах на расстоянии 
ближе 150 м от объектов придорожного 
сервиса продолжительностью более 30 
мин в сутки. В настоящее время данная 
проблема является настоящим бичом для 
многих объектов придорожного сервиса. 
Сотрудники ГАИ бесцеремонно перекры-
вают своими машинами въезды на пло-
щадки перед объектами, сутками демон-
стративно показывают свою активность 
перед входами в придорожные кафе. 

9. Разрешить сдачу выручки объектов 
придорожного сервиса в банк по усмо-
трению субъектов хозяйствования. 

10. Создать условия для продажи 
субъектам малого предпринимательства 
помещений, находящихся в государствен-
ной собственности, арендуемых ими под 
объекты придорожного сервиса сроком 
более 5 лет по остаточной стоимости.

11. При строительстве новых объектов 
придорожного сервиса предусмотреть 
участие государства в оборудовании за 
его счет площадки общего пользования, 
освещения на ней и подведения электри-
чества к этому освещению и объекту.

12. Упростить санитарные правила 
для объектов общественного питания (и 
придорожного сервиса с учетом спец-
ифики) с числом посадочных мест до 
21.Предлагаем создать рабочую группу 
для подготовки и реализации предложе-
ний в этом направлении. 

4СТАР.

Заснавальнік і рэдактар: 
Георгій Станкевіч

адрас рэдакцыі: Бешанковіцкі раён, 
в. Старыя Ранчыцы, e-mail: stan62@list.ru.
тэл. 37455, маб. +375292184739

наклад: 290 асобнікаў. 
Выдаецца пры падтрымцы сяброў. 
Распаўсюджваецца бясплатна.

республиканская конфедерация предприниматель-
ства обратилась к первому заместителю главы адми-
нистрации президента Беларуси наталье Петкевич по 
поводу проблем в развитии придорожного сервиса и об-
щественного питания в целом, что актуально для многих 
граждан как посетителей заведений этой отрасли. 
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КГБ отправил Комитет 
госконтроля в нокаут

После проверки Департамента 
финансовых расследований КГК, 
которая была проведена Советом 
безопасности, госконтроль более 
месяца находился в ожидании пол-
ного разгрома своих позиций. И вот 
гром грянул, да такой, что даже все-
могущий председатель КГК Зенон 
Ломать не посмел шелохнуться.

Как ранее писал «Ежедневник», в 
ходе проверки органов финансовых 
расследований Беларуси Совбез вы-
явил схемы, по которым отмазыва-
лись от уголовного преследования 
бизнесмены. Причем, центральной 
фигурой по многим эпизодам таких 
схем проходил именно арестован-
ный ныне начальник Управления по 
расследованию преступлений ДФР 
КГК.

Схемы работали достаточно 
просто и вполне законно: рассле-
дование уголовного дела приоста-
навливалось под каким-нибудь бла-
говидным предлогом (например, в 
связи с розыском подозреваемой, 
которая никуда не скрывалась), а по-
том о нем забывали на 5, 6 или 9 лет, 
пока не истекал срок привлечения 
к уголовной ответственности или 
пока не исключалась из Уголовного 
кодекса соответствующая статья.

После того как результаты про-
верки были доложены руководству 
страны, началась оперативная раз-
работка органов финансовых рас-
следований Беларуси со стороны 
Комитета государственной безопас-
ности, который сейчас играет веду-
щую роль в борьбе с коррупцией 
в правоохранительных органах. 
Причем удар был направлен про-
тив «святой троицы» – советника 
председателя КГК Виктора Писари-
ка, заместителя директора ДФР КГК 
Виктора Морозова и начальника 
Управления расследования престу-
плений ДФР КГК Дмитрия Адамови-
ча.

Про Писарика говорят, что имен-
но он реально руководит Комите-
том госконтроля, хотя формально 

является всего лишь советником 
председателя. Писарик в свое вре-
мя пролоббировал назначение на 
должность заместителя директора 
ДФР КГК Виктора Морозова, кото-
рый полностью изменил структуру 
следствия органов финансовых рас-
следований. Сделано это было под 
маркой профилактики коррупции, 
но как-то странно.

На должности начальников след-
ственного и надзорного управлений 
Виктор Морозов ставит своих людей 
– двух близких друзей, которых на-
прямую подчиняет себе. При этом в 
следственном управлении был соз-
дан еще один отдел, который подмял 
под себя все расследования финан-
совых преступлений, где фигуриро-
вали крупные суммы. А руководить 
отделом Виктор Морозов назначил 
своего крестника. Таким образом 
он замкнул на себе и следствие, и 
контроль над ним в ДФР КГК. В свою 
очередь Виктор Морозов напрямую 
замыкался и находился в близких 
дружеских отношениях с Виктором 
Писариком, который обеспечивал 
ему благосклонность председателя 
КГК Зенона Ломатя.

Эта схема была принята в КГБ за 
рабочую, поэтому, чтобы начать 
разработку «святой троицы», в пер-
вую очередь было инициировано 
отстранение от должности Виктора 
Писарика. 

И вот на прошедшей неделе чеки-
сты провели в отношении ДФР КГК 
противокоррупционную операцию, 
равной которой это ведомство еще 
не знало. Причем события развива-
лись как в самом настоящем детек-
тиве.

Сначала с поличным был задер-
жан посредник в передаче крупной 
взятки должностным лицам ДФР КГК. 
Он дал показания против начальни-
ка Управления по расследованию 
преступлений ДФР КГК Дмитрия 
Адамовича, и реакция чекистов не 
заставила себя ждать.

Во вторник 3 августа Дмитрия 

Адамовича попросили приехать в 
КГБ якобы для того, чтобы согласо-
вать позиции по одной совместной 
оперативной разработке. Адамович 
так и сказал подчиненным, что едет 
в КГБ. Больше его никто не видел.

Как рассказали «Ежедневнику» в 
Комитете госбезопасности, перво-
начально Адамович действительно 
поехал к КГБ, но по дороге неожи-
данно передумал. То ли его кто-то 
предупредил, зачем его на самом 
деле пригласили чекисты, то ли он 
сам заподозрил недоброе, но он 
неожиданно направился в Гене-
ральную прокуратуру. Но на беду 
Дмитрия Адамовича, Генпрокура-
тура находится очень близко от 
КГБ, поэтому чекисты моментально 
перехватили главного финансово-
го следователя Беларуси прямо на 
крыльце здания прокуратуры.

В пятницу чекисты пришли к за-
местителю генерального прокуро-
ра Николаю Куклису за санкцией 
на арест Дмитрия Адамовича. Надо 
полагать, совсем не случайно, по-
скольку председатель КГБ сегодня 
сам может давать такую санкцию. 
Но чекисты пошли не к нему, а к 
Куклису, потому что к нему после 
задержания главного финансового 
следователя Беларуси три дня хо-
дили посланники от старой моро-
зовской гвардии ДФР КГК. Вот чеки-
сты, наверное, и хотели посмотреть, 
как поведет себя замгенерального 
прокурора. Чекисты просидели 
у Куклиса два часа, но так и не по-
лучили санкцию на арест Дмитрия 
Адамовича. После этого санкцию на 
арест дал председатель КГБ Вадим 
Зайцев.

КГК в прямом смысле в нокауте. А 
как будут развиваться события, бу-
дет зависеть от главы государства. 
При самом худшем для КГК вариан-
те аресты продолжатся. В «списках» 
как минимум трое. В лучшем случае 
их тихо попросят уйти, чтобы не 
поднимать шума.

 Георгий дань, «ежедневник».

БиЗНЕС ПОЖАЛОВАЛСЯ ПЕТКЕВиЧ НА ГАи и НАЦЕНКи

10 БЕЛОРУСОВ СТАЛи 
ЖЕРТВАМи ЧЕРНЫх 
ТРАНСПЛАНТОЛОГОВ

О	задержании	участников	международной	банды	в	Киеве	ста-
ло	известно	5	августа.	В	вербовке	и	незаконной	трансплантации	
органов	подозревают	12	человек	–	 граждан	Украины	и	Израиля.	
По	самым	скромным	подсчетам,	за	три	года	они	на	операциях	за-
работали	почти	40	млн	долларов.	

Жертвами транснациональной 
преступной группировки так на-
зываемых черных транспланто-
логов стали порядка десяти бе-
лорусов. Об этом нашему каналу 
заявили в Главном управлении 
по борьбе с организованной 
преступностью МВД Беларуси. 
С белорусской стороны именно 
оперативники ГУБОП более года 
работали по этому делу в тесном 
взаимодействии с украинскими 
правоохранителями и Интерпо-
лом.

Напомню, что о задержании 
в Киеве международной банды 
черных трансплантологов стало 
известно накануне. В вербовке 
и незаконной трансплантации 
почек подозреваются сразу 12 
человек. Это — граждане Украи-
ны и Израиля. Среди них в том 
числе четверо хирургов высшей 
квалификации украинского На-
ционального института хирургии 
и трансплантологии, которые за 
каждую незаконную операцию 
получали в среднем 15-20 тысяч 
долларов.

Сергей Подгруша, заместитель 
начальника управления ГУБОПиК 
МВД Республики Беларусь: «Уста-
новлено, что одним из организа-
торов является гражданин Изра-
иля, уроженец Беларуси, который 
покинул нашу страну в начале 
90-х годов прошлого века».

Желающих продать свою почку 
подозреваемые искали в интер-

нете. За согласие по сути стать 
инвалидом обещали 10 тысяч 
долларов, но, как правило, всю 
сумму ныне потерпевшие не по-
лучали. И это притом, что их почки 
позже продавали за 100, а то и за 
200 тысяч долларов. Подпольные 
операции проводили чаще всего 
в Азербайджане и Эквадоре, ино-
гда — в Киеве, а одного из бело-
русов оперировали, по данным 
ГУБОП, на Балканах.

Сергей Подгруша: «На сегод-
няшний день установлено 10 по-
терпевших из числа граждан Бе-
ларуси, в основном это молодые 
люди в возрасте 23-25, у которых 
были финансовые трудности, в 
определенных случаях исполь-
зовалось психологическое воз-
действие, чтобы создать имидж 
добровольной продажи почки».

Всего же в списке потерпевших 
— около полусотни человек. По-
мимо белорусов, это украинцы, 
россияне, молдаване и узбеки. 
Только по самым скромным под-
счетам, черные трансплантологи 
за три года заработали около 40 
млн долларов.

Не исключено, что список по-
терпевших, в том числе и бело-
русов, может увеличиться. Опе-
ративные мероприятия по этому 
громкому делу все еще продол-
жаются. 

екатерина Бирецкая, 
Первый канал.

Комитетом	 госбезопасности	 арестован	 главный	 следователь	 Комитета	 государственного	 кон-
троля	Дмитрий	Адамович.	Почти	одновременно	от	 занимаемой	должности	отстранен	помощник	
председателя	КГК	Виктор	Писарик.


